

# တၢ်ဘျၢသဲစးခိၣ်သ့ၣ် ဒီး တၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအပၢတၢ်ဖံးတၢ်မၤ

## တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဆၢဒိၣ် ၁. မံၤ.

ဖးစံထံဘဲးပံထွးစံထံချးခွဲအိးမၤရှဲလၢ, မ့ၣ်န့ၣ်စီထီ (The First Baptist Church of Marshall, Minnesota)

## တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဆၢဒိၣ် ၂. တၢ်တိၣ်

ပတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်တီၢ်မ့ၢ်ဝဲ တၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤ ပကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်သးခုကစီၣ် ဒီဖျိ တၢ်ယု  
(၁) တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလၢ ပၤလၢအလီၤမၤတဖၣ် လၢတၢ်လီၤဖဲအံၤ ဒီး ထံဂ့ၤကီၤဂၤတဖၣ်အဂီၢ်,  
(၂) တၢ်လုၢ်အိၣ်လုၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ထီၣ်ထီၣ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ်လၢ တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အပူၤ,  
ဒ်သိးပကတ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢနီၣ်သးတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်အဂီၢ် လၢယွၤအတၢ်သးကညါ  
ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါပကစၢ်ယုၣ်ရှုး ခရံၣ်အပူၤ,  
(၃) တၢ်ဆီၣ်ထွဲဒီးတၢ်မၤထီၣ်ထီၣ် တၢ်ရူၤလိၣ်မုၢ်လိၣ် လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ် ဒီး ပၤစ့ၢ်တၢ်န့ၣ်တၢ်တဖၣ်  
လၢအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်ဒီးလုၢ်လၢလၢအလီၤပလိၣ်ဒီးပၤဒ်လံၣ်စီဆ့ၣ်အသီအနီၣ်ထီၣ်တဖၣ်အသိး န့ၣ်လီၤ.

## တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဆၢဒိၣ် ၃. တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်မိၢ်ပုၤ အတၢ်ပၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်\*

### ၁. ဘၣ်ဃးဒီး လံၣ်စီဆ့ၣ်

ပစူၢ်ပန့ၣ် လံၣ်စီဆ့ၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်စီတၢ်ကမီၤဒီးတၢ်လၢတၢ်ပုၤ လၢအပူၤလီၤ. လံၣ်စီဆ့ၣ်အိၣ်ဒီး လံၣ် ၆၆ ဘၣ်  
လၢအပၣ်ယုၣ်ဒီး လံၣ်စီဆ့ၣ်အလီၢ်လံၤ ဒီး လံၣ်စီဆ့ၣ်အသီ, ဒ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၣ်လၢအခိၣ်ထံးလံၤလံၤလီၤ. လံၣ်စီဆ့ၣ်  
မ့ၢ်ဝဲ တၢ်စီတၢ်ကမီၤ လၢဘၣ်တၢ်ထီၣ်ဟူးထီၣ်ဝဲဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၣ် ဒီဖျိလၢတၢ်ကွဲးတၢ်ကတိၤလၢပုၤဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ,  
ဒီး အမ့ၢ်ဝဲ တၢ်မၤလၢအဟဲဒီဖျိလၢပၤတဖၣ်လၢအလၢပုၤဒီးသးစီဆ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အန့ၣ်သးတး လံၣ်စီဆ့ၣ် မ့ၢ်ဝဲတၢ်လၢ  
အကမူၤကမၢ်တအိၣ်နီၣ်တထံၣ်ဒီးတယုၣ်ကွဲးနီၣ်တဘျီ လၢအတၢ်ဖံးတၢ်ခဲလၢၢ်အပူၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပစူၢ်ပန့ၣ်လၢ လံၣ်စီဆ့ၣ် မ့ၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီလၢအရ့ၣ်ဒိၣ်ကတၢ် လၢခရံၣ်ဖိအတၢ်ယုၣ်ဖိးအဂီၢ် ဒီး နီၣ်ထီၣ်အထီ  
ဒီးအတီကတၢ် လၢပကဘၣ်ထီၣ်သကြီၤဒ်သိးပကကွၢ်လီၤက့ၤပတၢ်အိၣ်မ့ၢ်, ပတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်မိၢ်ပုၤ, ဒီး  
ပတၢ်ထံၣ်ပတၢ်ဆိကမိၣ်ဆိကမးတဖၣ်လီၤ. ၂ တံၤမသ့း ၃:၁၆, ၁၈, ၂ ပူးတရူး ၁:၁၉-၂၁.

---

ဘၣ်တၢ်ဖံးန့ၢ်အိၣ်လၢ the statement of the General Association of Regular Baptist Churches

၂. ယွှလအမု်အတီ

ပစူ်ပနင်လအယွှလအမု်ဒီးမု်ဝဲတီဝဲ အိန်ဒုင်ထဲတဂ၊ ဒီး အမု်ဝဲ သးစီဆုံလအကတၢ်တအိန်, မူခိန်ဒီးဟီန်ခိန် အပုၤတုၤလီၤတၢ် ဒီး အပုၤပတၢ်ခိန်သ့ၣ်, တၢ်လၢတၢ်ကပီၤလၢပတဲဖျါထီၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤတလၢၣ်တဘၣ်, ဒီး ကြးဒီးဝဲ ကယဲၢ်မု် တၢ်လၢတၢ်ကပီၤ, တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်, ဒီး တၢ်အဲၣ်ခဲလၢၣ်ခဲဆူ လီၤ. ယွှအတၢ်ယူတၢ်ဖိး အတၢ်မု်တၢ်တမံၤယီၤ အိန်ဝဲဒီး ပုၤသၢဂၤ, လၢအမု် ပၢ်ကစၢ်, ဖိကစၢ်, ဒီး သးစီဆုံကစၢ်, လၢအထဲသိးတုၤသိး လိၣ်သး လၢယွှအလီၢ်အလၢ လၢလၢပုၤပုၤ ဒီး မၤဝဲ တၢ်အုၣ်က့ၤခိန်က့ၤအတၢ်ဖိးတၢ်မၤအဒိန်အယိၣ် လၢအသန့ၣ်ဒုၣ်ဝဲ လၢတၢ်ယူတၢ်ဖိး တၢ်ဘၣ်လိၣ်ဖိးမံလိၣ်သး န့ၣ်လီၤ. ၂ မိၤရှ ၂၀:၂, ၃, ၁ ကရံၣ်သ့ၣ် စးၤ, လံၣ်လီၣ်ဖျါ ၄:၁၁.

၃. သးစီဆုံ

ပစူ်ပနင်လၢသးစီဆုံကစၢ် မု်ယွှတဂၤ, ထဲသိးတုၤသိးဒီး ယွှပၢ်ကစၢ်, ယွှဖိကစၢ် ဒီး ယွှအန့ဆၢၣ် ဒီး, သးစီဆုံကစၢ်မူဝဲဝဲလဲလၢတၢ်တုၤလီၤမူခိန်ဟီန်ခိန်အပုၤလီၤ. လၢတၢ်ဘၣ်ထွဲလၢ ပုၤလၢတန့ၣ်ယွှအကျိၤန့ၣ်, သးစီဆုံတြီယာ် တၢ်အၢတၢ်သီ ပၢ်လၢယွှအတၢ်တိၣ်လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲ, ဒီး အဝဲ စံၣ်ညီၣ်ဝဲတၢ်ဒီးဘး လၢတၢ်တီတၢ်လိၤအပူၤ, ဒီး အဝဲအုၣ်အသးလၢယွှအတၢ်သးခုကစီၣ်အတၢ်မု်တၢ်တီ ဒီဖျါလၢ တၢ်စံၣ်တဲၤ တဲလီၤတၢ် ဒီး တၢ်အိန်မူအုၣ်သးန့ၣ်လီၤ. သးစီဆုံမု်ပုၤခၢၣ်စးလၢဒုးအိန်ထီၣ်တၢ်အိန်ဖျါထီၣ်အသီ တဘျီ, ဒီး အဝဲ စဲပနီၣ်တံၣ်, ဟ့ၣ်စီဟ့ၣ်ကမီၤ, နဲၣ်တၢ်, သိၣ်လိတၢ်, အုၣ်အသး, မၤစီဆုံတၢ်, ဒီး မၤစၢၤ ပုၤစူၢ်တၢ်န့ၣ်တၢ် တဖၣ်လီၤ. ပနင်လၢ သးစီဆုံ အတၢ်ပနီၣ်လီၤလး/တၢ်ဒုးနဲၣ်ဖျါထီၣ်တၢ် အတၢ်ဟ့ၣ်သၢတဖၣ် (အဒိ - တၢ်မၤဘျီတၢ်, တၢ်ကတိၤဝဲအကျိၣ်, တၢ်စံးပၢ်အတၢ်ပၢ်ဖျါထီၣ်တၢ်တဖၣ်, တၢ်ဒုးဝဲဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤ ပုၤလၢတၢ်သံ) မၤလၢထီၣ်ပုၤထီၣ် အတၢ်တိၣ်တဖၣ်ဝဲတုၤလံၣ်ဒီး မု်မဆါတနံၤအံၤ သးစီဆုံ တဟ့ၣ် တၢ်ဟ့ၣ်သၢတဖၣ်အံၤဆူ ပုၤကညီလၢဘၣ် န့ၣ်လီၤ. ယီၤဟ့ၣ် ၁၄:၁၆, ၁၇, မးသဲ ၂၈:၁၉, ဇူၤတြီၤ ၉:၁၄, ယီၤဟ့ၣ် ၁၄:၂၆, လူၤကၢၣ် ၁:၃၅, ၁မိၤရှ ၁:၁-၃, ယီၤဟ့ၣ် ၁၆:၈-၁၁, မၤတၢ် ၅:၃၀-၃၂, ယီၤဟ့ၣ် ၃:၅, ၆, အ့ၤဖူးစူး ၁:၁၃, ၁၄, မၤကူး ၁:၈, ယီၤဟ့ၣ် ၁:၃၃, မၤတၢ် ၁:၁၆, လူၤကၢၣ် ၂၄:၄၉, ရီမုၤ ၈:၁၄, ၁၆, ၂၆, ၂၇, ၁ ကရံၣ်သ့ၣ် ၁၂:၈-၁၀, ၂၈-၃၀, ၁၃:၈-၁၀, ၁၄:၁-၄၀, ၂ ကရံၣ်သ့ၣ် ၁၂:၁၂, ဇူၤတြီၤ ၂:၂-၄.

၄. မုၣ်ကီၢ်လံၢ်

ပစူ်ပနင်လၢ မုၣ်ကီၢ်လံၢ်အိန်နီၢ်ကီၢ်ဒီးအသကဲးပဝၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲမုၣ်ကလူးတဂၤလၢယွှတုၤလီၤ သန့က့ ဒီဖျါ အတၢ်ပၢ်ထီၣ်ထီၣ်အသးဒီး အတၢ်ပူထီၣ်ထီၣ်ဒါယွှအယီၤ ကဲထီၣ်ဝဲ ယွှအဒုၣ်ဒါ န့ၣ်လီၤ. အဝဲကဲထီၣ်ဝဲ တၢ်တစီတဆုံအကစၢ်လၢဟီၣ်ခိန်အစီအံၤ ဒီး ပၢဝဲ တၢ်ခဲးတၢ်န့ၣ် တၢ်အၢတၢ်သီ အစီအကမီၤတဖၣ်ခဲလၢၣ် လီၤ. တၢ်တိၣ်ပၢ်ယါမန့ၣ် လၢကတုၤအိန်ဝဲမုၣ်ကီၢ်လံၢ် မုၣ်ဝဲ တၢ်တီတၢ်လီၤအတၢ်စံၣ်ညီၣ် လၢမုၣ်အူအနီၣ်ပူၤ လီၤထူလီၤယိၣ်လီၤ. မးသဲ ၄:၁-၁၁, ၂ ကရံၣ်သ့ၣ် ၄:၄, လံၣ်လီၣ်ဖျါ ၂၀:၁၀.

**၅. တၢ်ဘၣ်တု**

ပဏှ်ပနၢ် လံာ်စီဆံ့အတၢ်ပၣ်ဖျါ ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်တုလီၤမူဟီၣ်ကယၢအက့ၢ်ဂီၤနီၣ်ခိနီၣ်ခိ၊ ကလုးတဖၣ်, ဒီး ပှၤကူပှၤကညီ အံၤ တမ့ၢ် တၢ်ကွဲးဒိကွဲးတဲာ် ဒီး တၢ်စံာ်ယဲၤတဲာ်ယဲၤမုၢ်နၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်တခါ အမ့ၢ်ဝဲ တၢ်နီၣ်ကီၢ်, တၢ်စံာ်စီတဲာ်စီအတၢ်ပၣ်ဖျါထီၣ်တၢ် ဘၣ်ဃးဒီး ယွၤအတၢ်ဘၣ်တုလီၤလီၤ လၢအကဲထီၣ် အသး တဘျီယီ, ဒီး တမ့ၢ် တၢ်မူတၢ်မဲအတၢ်လဲလိာ်ဂုၢ်ထီၣ်ပသီထီၣ်တဆီဘၣ်တဆီ န့ၣ်ဘၣ်လီၤ. စီအၤဒၣ် ဒီး နီၣ်အံၣ်အု မ့ၢ်ယွၤအတၢ်ဘၣ်တုလီၤလီၤ ဒီး တမ့ၢ်တၢ်ဟဲကဲထီၣ်လၢ သးသမူအက့ၢ်အဂီၤ လၢအအိၣ်တုၢ်ပၣ်စၢၤဘၣ်. ပှၤကညီခဲလၢာ် ဟဲလီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်လၢ စီအၤဒၣ် နီၣ်အံၣ်အု လၢအမ့ၢ် ပှၤကညီဒိကလုာ် အမိၢ်ပၣ် လီၤ. ၁ မိၤ၅၅ ၁, ၂, ကလီၤစဲ ၁:၁၆, ၁၇, ယီၤဟၣ် ၁:၃.

ဘၣ်ဃးဒီး ယွၤအတၢ်တုအတၢ်တိၣ်န့ၣ် ပနၢ်လၢလံာ်စီဆံ့သိၣ်လိပှၤလၢ တၢ်တုတၢ်ဖျါမ့ၢ်တၢ်ပၣ်ဖျါယုာ် ပိာ်ခွါတဂၤ ဒီး ပိာ်မုာ်တဂၤ ဒီး တၢ်ဖိးတၢ်ညၣ်အတၢ်ရုလိာ်မုာ်လိာ်သးန့ၣ် ကဘၣ်အိၣ်ဒၣ်ထဲလၢ တၢ်ပၣ်ဖျါထီၣ်သးအံၤအပူၤလၢ အမ့ၢ်တၢ်တုတၢ်ဖျါ လၢအလီၤပလီၤသးဒီးလံာ်စီဆံ့အခါပညီ န့ၣ်လီၤ. တၢ်တုတၢ်ဖျါအဂၤ, တၢ်ဖိးတၢ်ညၣ်အတၢ်ရုလိာ်မုာ်လိာ်သးအဂၤ တဖၣ်မ့ၢ် လုာ်လၢသကဲးပဝဲလၢအတဂ့ၤ ဒီး တၢ်ဘိးယၣ်ကွံာ် ယွၤအတၢ်ဘျးတၢ်ဖျါအတၢ်ဘၣ်သး ဆူတၢ်အတၢ်သီ န့ၣ်လီၤ. ၁ မိၤ၅၅ ၂:၁၈, ၂၄, ၂၅, မးသဲ ၁၉:၄-၆, ရံမ့ၤ ၁:၂၄-၂၉, ရဲၤ၂, ၁ ကရံာ်သ့ၣ် ၆:၉-၂၀, ရဲၤ၁-၅, အးဖးစူး ၅:၂၂-၂၃, ဧၤတြီၤ ၁၃:၄.

**၆. ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိကလုာ်အတၢ်လီၤန့ၣ်ဆူတၢ်ဒဲးဘး**

ပဏှ်ပနၢ် လၢပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိကလုာ် ဘၣ်တၢ်တုလီၤအီၤလၢ တၢ်ဒဲးဘးတၢ်သရူးကမၣ်တအိၣ်ဘၣ်အပူၤ (လၢယွၤအ က့ၢ်အဂီၤ ဒီး လၢတၢ်လီၤဂၢ်လိာ်သးလၢယွၤ) လၢယွၤအတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဖီလၢာ် လီၤ. သနၢ်ကု ခီဖျါလၢ စီအၤဒၣ် မၤတၢ်ဒဲးဘး လၢအသးဒၣ်ဝဲ ဒီး အဝဲလီၤတဲာ်ကွံာ်ဝဲလၢ တၢ်သးခူအလီၤလၢတၢ်ဒဲးဘးတအိၣ်ဘၣ် န့ၣ်လီၤ. ဒီး ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ် မၤတၢ်ဒဲးဘးလၢအပူၤ, ဒီး တၢ်လၢအလုာ်ပိာ်ထွဲထီၣ်တၢ် မ့ၢ်ဝဲ ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခဲလၢာ် ဟးဂုၢ်ဟးဂီၤဝဲကိးဂၤ မ့ၢ်လၢအဟံးန့ၣ်ဟံးယၣ်ဝဲ စီအၤဒၣ်အန့ဆၢာ် ဒီး ကဲဝဲပှၤတၢ်ဒဲးဘးဖိ ခီဖျါလၢ အန့ဆၢာ် ဒီး အတၢ်အိၣ်မူ အတၢ်မၤအယီ လီၤ. အန့ၣ်သတး ပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတဖၣ်လီၤလၢ တၢ်စံာ်ညီၣ်အဖီလၢာ် ဒီး ဒီဒၣ်အသး ဒီး ကတိၤပူၤဖျဲးအသးတန့ၢ်ဘၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. ၁ မိၤ၅၅ ၃:၁-၆, ရံမ့ၤ ၃:၁၀-၁၉, ၅:၁၂, ၁၉, ၁:၁၈, ၃၂.

**၇. ပှၤမ့ၢ်ကနီၤအတၢ်ဆဲးစၢ်ဖိ**

ပဏှ်ပနၢ်လၢ ကစၢ်ယုာ်ရှုးခရံာ် ဘၣ်တၢ်ထီၣ်ဖိအီၤ ခီဖျါလၢ သးစီဆံ့ လၢတၢ်လီၤလးအပူၤ, ဒီး အဝဲဟဲအိၣ်ဖျါ ထီၣ်လၢ မ့ၢ်ကနီၤနီၣ်မၤရံလီၤ. ပှၤအဂ့ၢ်အဂၤနီၣ်တဂၤ တအိၣ်ဖျါတုၢ်ဒိအံၤအသိး ဒီး တအိၣ်ဖျါထီၣ်ထဲလၢ ပိာ်မုာ်ဘၣ်. ကစၢ်ခရံာ်မ့ၢ်ယွၤအဖိခွါ, ဒီး ယွၤ, ဖိကစၢ်လီၤ. ၁ မိၤ၅၅ ၃:၁၅, ယရှုၤယါ ရဲၤ၁၄, မးသဲ ၁:၁၈-၂၅, လူၤကတၢ် ၁:၃၅, ယီၤဟၣ် ၁:၁၄.

**၈. တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤ**

ပဏှ်ပနၢ်လၢ ယွၤဒုးအိၣ်ထီၣ် တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလၢပှၤဒဲးဘးဖိအဂီၢ် ဒီး အအံၤမ့ၢ်တၢ်ဘျးတၢ်ဖျါအလၢအပှၤ လၢအဟဲခီဖျါလၢ ကစၢ်ယုာ်ရှုးခရံာ် အတၢ်ကျဲၤယူကျဲၤဖိးတၢ်လၢတၢ်ဘၣ်စၢၤအယီ န့ၣ်လီၤ.

ကစ၍ခရံမုၢ်ယွၢ်အဖိၣ်ခါ လၢယွၢ်မၤလီၤအီၤ ဒီး အဝဲဟံးန့ၢ်ထီၣ်ဝဲပန့ၢ်ဆၢၣ်လၢအသးဒၣ်ဝဲ သန့ၣ်က့ၢ် ပူၤဖျဲးဒီးတၢ်ဒဲးဘး လီၤ. အဝဲမၤလၢမၤကပီၤယွၢ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီ ဒီဖျိလၢ အတၢ်ဒိကန့ၣ်တၢ်လၢအသးဒၣ်ဝဲ အယိ အဝဲကြၢၤဒီး တၢ်မ့ၢ်ပုၤအုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်တၢ်လီၤ. ခရံၣ်လူၤလီၤဂၢ်လီၤကွံၣ်အသ့ၣ် ဒီး လၢအတၢ်သံအပူၤ အဝဲဟ့ၣ်မၤလၢပုၤက့ၢ်တၢ်ဒဲးဘးအပူၤ မ့ၢ်လၢယွၢ်လၢအစီဆံၣ်ဒီးအတီၤလီၤတၢ်ဂၤယုၤလိးကဒါက့ၢ်တၢ်လၢ တၢ်ဒဲးဘးအဂီၢ် အယိလီၤ. အတၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးန့ၣ် တမ့ၢ်ထဲတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဒိတၢ်တံၣ်ဘၣ် ဒီဖျိလၢ တၢ်သံလၢမၤထူၤရၤ ဘၣ်. မ့ၢ်တခီ အဟ့ၣ်လီၤအသးလၢ ပုၤဒဲးဘးဖိအလီၢ် လၢအသးဒၣ်ဝဲ ဒီး တၢ်အံၤမ့ၢ်ဝဲ ပုၤတီၤပုၤလီၤသံဝဲလၢ ပုၤတတီၤတလီၤအဂီၢ် လီၤ. ယွၢ်ပကစၢ်ခရံၣ် ဟံးန့ၢ်ထီၣ်ပတၢ်ဒဲးဘးလၢအလီၤ လၢထူၣ်စုညါအဖိၣ်ခါ လီၤ. အဝဲဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ် က့ၢ်လၢတၢ်သံဒီး အခဲအံၤအိၣ်ပတၢ်လၢမူခိၣ်ဘီမုၢ်, ဒီး အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဝါတဖၣ်အပူၤန့ၣ် အိၣ်ပဲၤဒီး တၢ်သးကညီၤ တၢ်သးကပုၣ်အထီၣ်ကတၢ် ဒီး ယွၢ်အန့ၢ်ဆၢၣ်အတၢ်လၢတၢ်ပုၤလီၤတံၢ်လီၤဆဲးလီၤ. လၢကျဲၤကိးပူၤန့ၣ် ကစၢ်ခရံၣ် အိၣ်ပဲၤဒီး ပုၤအုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်တၢ်အကံၢ်အစီ ဒီး အမ့ၢ်ပုၤသ့ၣ်ကညီၤသးကညီၤတၢ်, ဒီး တၢ်ခဲလၢၣ်လၢပုၤလၢအပူၤ လီၤ.

ပစူၢ်ပန့ၣ်လၢ တၢ်န့ၣ်လၢကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အပူၤ မ့ၢ် တၢ်လိၣ်ဘၣ်ထဲတမံၤဇီၤလၢပကန့ၢ်ဘၣ် တၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ် အဂီၢ်လီၤ. တၢ်ပီၢ်ယၢ်လီၤက့ၢ်သး မ့ၢ်တၢ်ဆီတလဲပသး ဒီး တၢ်ဆီတလဲပတၢ်တိၣ် ဆူယွၢ်အတၢ်ဘၣ်သး ဒ်သးစီဆံၣ်အတၢ်န့ၣ်ပုၤလီၤ. တၢ်ပီၢ်ယၢ်မ့ၢ်ဝဲ တၢ်အကါဒိၣ် လၢတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်လၢအဟ့ၣ်ပုၤတၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ် အဂီၢ်လီၤ. ယိၤနါ ၂၉, အ့ၤဖုးစူး ၂၈, မၤတၢ် ၁၅၁, ရီမုၢ် ၃၄, ၂၅, ယိၤဟ့ၣ် ၃၆, မးသဲ ၁၈၁, ဖံလံးပံး ၂၈, ၈, ဇၢၤတြီၤ ၂၁၄-၁၈, ယၤရှါယါ ၅၃၄-၈, ၁ ယိၤဟ့ၣ် ၄၁, ၁ ကရံၣ်သူး ၁၅၃, ၂ ကရံၣ်သူး ၅၃, ၁ ပုးတၢ်ရှုး ၂၂၄.

**၉. တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၢ် ဒီး ခရံၣ်အမ့ၢ်ပုၤလုၢ်တၢ်အိၣ်**

ပစူၢ်ပန့ၣ်လၢ ခရံၣ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၢ်လၢနီၢ်ခိၣ် ဒီး က့ၢ်ထီၣ်က့ၢ်ဆူမူခိၣ်, ဒီး ခဲအံၤဆ့ၣ်နီၤဝဲလၢ ပၢ်ကစၢ်အစုထွဲ ဒ်ပုၤလုၢ်တၢ်အိၣ် လၢအယုၤကညးမၤယုၤမၤဖိးတၢ် လၢပဘၢၣ်စၢၤလီၤ. မးသဲ ၂၈၆, ၈, လူၤကတံၢ် ၂၄၃၉, ယိၤဟ့ၣ် ၂၀၃၈, ၁ ကရံၣ်သူး ၁၅၄, မၢ်ကူး ၁၆၆, လူၤကတံၢ် ၂၄၂-၆, ၅၁, မၤတၢ် ၁၉-၁၁, လံၣ်လီၢ်ဖျါ ၃၃, ၈, ဇၢၤတြီၤ ၈၆, ၁၂၂, ၈၃၂, ၁ တံၤမသး ၂၅, ၁ ယိၤဟ့ၣ် ၂၁, ဇၢၤတြီၤ ၂၁၈, ၅၉, ၁၀.

**၁၀. တၢ်ဘျုးတၢ်ဖျိၣ်တၢ်သးကညီၤ ဒီး တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်အသီ**

ပစူၢ်ပန့ၣ်လၢ ဒ်သးပကန့ၢ်ဘၣ်တၢ်အုၣ်က့ၢ်ခိၣ်က့ၢ်အဂီၢ်, ပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖိတဖၣ် ကဘၣ်အိၣ်ဖျိၣ်ကဒီးအသီတဘျီ လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်ကဒီးအသီတဘျီ မ့ၢ်ဝဲ တၢ်ဘၣ်တုၤအသီလၢ ကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. အအံၤမ့ၢ်တၢ် လၢအကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်သးတကီၢ်ခါ ဒီး တမ့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်အသးတဆီဘၣ်တဆီဘၣ်. လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်အသီ တဘျီအပူၤန့ၣ် ပုၤတၢ်ဂၤလၢအသံလၢတၢ်ဒဲးဘးတူၣ်ဒဲးဘးအပူၤအံၤဘၣ်တၢ်ဒဲးဘးကဲထီၣ်အီၤလၢ ပုၤန့ၢ်သါဘၣ် ယွၢ်အန့ၢ်ဆၢၣ်ဒီး ဒီးဘၣ်တၢ်မူအထူအယိၣ်, လၢအမ့ၢ်ယွၢ်အတၢ်ဟ့ၣ်ခိၣ်လီၤ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဘၣ်တုၤအသီအံၤ ဘၣ်တၢ်ပုၤအီၤလၢယွၢ်လၢအပၤတၢ်ခဲလၢၣ် ဒီဖျိလၢ သးစီဆံၣ်အစီအကမီၤ ယုၣ်ဒီး ယွၢ်အတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီ လၢကျဲၤလၢပန့ၢ်ပၢ်တသ့ဘၣ်အပူၤ ဒ်သးပကန့ၢ်ထီၣ်ပတၢ်ဒိကန့ၣ်ဆူတၢ်သးခုကစီၣ် လၢပသးဒၣ်ပဝဲအဂီၢ်လီၤ. အအံၤကအိၣ်ဒီး တၢ်အုၣ်အသးလၢအကြၢၤအဘၣ်တဖၣ် လၢကအိၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်အသးလၢ တၢ်ပီၢ်ယၢ်လီၤက့ၢ်သး, တၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်, ဒီး သးသမူအတၢ်သီထီၣ် အတၢ်သၢၣ် န့ၣ်လီၤ. ယိၤဟ့ၣ် ၃၃, ၂ ကရံၣ်သူး ၅၃၈, ၁ ယိၤဟ့ၣ် ၅၃, မၤတၢ် ၁၆၂-၃၃, ၂ ပုးတၢ်ရှုး ၁၄, ရီမုၢ် ၆၃, အ့ၤဖုးစူး ၂၁, ၅, ကလီၤစဲ ၂၁၃, ယိၤဟ့ၣ် ၃၈

**၁၁. တပ်ပင်တီပင်လိကတပ်**

ပဏ္ဍိတပုဂံလှ တပ်ပင်တီပင်လိကတပ် မှာယွှ၊ အတော်စုံညီပီတုဂံဝီ အတော်မ၊ လာအဆာတံင်ပင်ဖျါလှ၊ ပုဏ္ဍိတပုဂံတပ်တဖန်န့ၣ် ဘဉ်တပ်ပင်တီပင်လိအီ၊ ဒီဖျါလှကစၢ်ခရံၣ်အတော်တီတပ်လိအယိလိ၊ အအံၤမ့ၢ် တပ်ဟ့ၣ် ဒီး တသန့ၤအသးလှ၊ တပ်ဖဲတပ်မအာၤအတီ လာပမတုၢ်ဘဉ်၊ ဒီး မ့ၢ်ဒဉ်တပ်ဖဲဒီဖျါထဲဒဉ်လှ၊ တပ်ဏ္ဍိတပ်န့ၣ် လာပုၤအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတပ်တဂၤအသ့ၣ်လှဘဉ်တပ်လူလိၤဂၢ်လိၤအပူၤန့ၣ်လိၤ။ *ရီမ့ၢ် ၃း၂၄, ၄း၅, ၅း၁, ၉, ကလၢတံ ၂း၁၆, ဖံလံးပံး ၃း၉။*

**၁၂. တပ်ပင်စီပင်ဆုံက့ၤတပ်**

ပဏ္ဍိတပုဂံလှ တပ်ပင်စီပင်ဆုံက့ၤတပ် မ့ၢ်ဝဲယွှအတော်ပင်လိအီ ပုဏ္ဍိတပုဂံအီတဖန် ဒီဖျါလှက့ၤ ၃ ဘိလိ။ (၁) ယွှအတော်မလှအလိထူလိယိၣ်, ဒီဖျါလှခရံၣ်အတော်ပုၤက့ၤပုၤ, ဟ့ၣ်ထီၣ်ဝဲ ပုဏ္ဍိတအီန့ၣ်အီလှ၊ တပ်စီဆုံအလိအလှ တဘျီဖဲပဏ္ဍိတပုဂံအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤတပ်တဂၤအံၤအခါ န့ၣ်လိ။ (၂) သးစီဆုံ ဒုးအိၣ်မ့ၢ် အိၣ်ဂဲၤထီၣ် ယွှအကလုၢ်ကထါ လာယွှအပုၤစီဆုံအသးသမ့အပူၤ ဒီး တပ်ဖဲတပ်မအံၤ တဆိတုၢ်ဝဲ ဒီးမတပ်ထီဘိလိ။ (၃) တပ်ဖဲတပ်မအံၤ ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဖဲပကစၢ်ယွှဖဲက့ၤကဒါက့ၤ ဆူပအိၣ်န့ၣ်လိ။ *နှၢ်တြီ ၁၀း၁၀-၁၄, ၃း၁, ယိၤဟ့ၣ် ၁ရး၁ရ, ၂ ကရံၣ်သ့း ၃း၁၈, ၁ ကရံၣ်သ့း ၁း၃၀, အ့းဖးစ့း ၅း၂၅-၂ရ, ၁ သးစၢ်လနံ ၄း၃, ၄, ၅း၂၃, ၂၄, ၁ ယိၤဟ့ၣ် ၃း၂, ယုၤဒါ ၁း၂၄, ၂၅, လံာ်လိာ်ဖျါ ၂၂း၁၁*

**၁၃. တပ်အုၣ်ကီၤသးလှယွှအပူၤစီဆုံတဖန်အဂီၢ်**

ပဏ္ဍိတပုဂံလှ ပုၤကိးဒံနီၢ်ဂၤဒဲး လာအအိၣ်ဖျါကဒီးအသီတဘျီ လာတပ်မ့ၢ်တပ်တီတန်နီၢ်ကီၢ်အပူၤ တဖန်န့ၣ် ဘဉ်တပ်ဖဲသးအီ လာပဂကစၢ်ယွှ လာကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အဂီၢ်လိ။ *ဖံလံးပံး ၁း၆, ယိၤဟ့ၣ် ၁၀း၂၈, ရီမ့ၢ် ၈း၃၅-၃၉, ယုၤဒါ ၁*

**၁၄. တပ်အိၣ်ဖျါ**

ပဏ္ဍိတပုဂံလှ တပ်အိၣ်ဖျါအိၣ်လှပအိၣ်တပ်ဆိးတပ်လိၢ်ကဝီၤအပူၤ မ့ၢ် ပုဏ္ဍိတပ်န့ၣ်တပ်လှအဘျာထံဝံၤတဖန် အတော်စုးဖျါရိဖျါထီၣ်အသးလှတုၢ်လှတီၤ လာကဘူၣ်ထီၣ်ဘါထီၣ်ယွှအဂီၢ် ဒီး အဝဲသ့ၣ်မယုၣ်, မယကိး, မယဘဉ်ထွဲလိၣ်သး ဒီဖျါ တပ်ဏ္ဍိတပ်န့ၣ်အတော်အာၣ်လိၤအီလိၤ ဒီး တပ်သးခုကစီၣ်အတော်ရုလိၣ်မုၢ်လိၣ် န့ၣ်လိ။ အဝဲသ့ၣ်လှပိၣ်ထွဲခရံၣ်အလုၢ်လၢ်တဖန်, ဘဉ်တပ်ပအီလှအတော်သိၣ်တပ်သီတဖန်, ဒီး သူဝဲအတော်ဟ့ၣ်သါ, အတော်ခွဲးတပ်ယိၣ်တဖန် လာဘဉ်တပ်သ့ၣ်လိၤအသးလှ ယွှအကလုၢ်ကထါန့ၣ်လိ။ ပုၤဘဉ်မ့ၢ်ဘဉ်ဒါ လာတပ်အိၣ်ဖျါအပူၤတဖန် မ့ၢ် တပ်အိၣ်ဖျါသရံၣ်သမါ, သးပုၤသဲၣ်ထီးတဖန်, ဒီး ပိၣ်ခွါလှအဲၣ်ထူအဲၣ်ယွှ အိၣ်မ့ၢ်တီလိၤ တဖန် ဒီး တပ်အကံၢ်အစီ, တပ်လှပုၤကြူးယုၣ်အဝဲသ့ၣ်, ဒီး အမူအဒါတဖန်န့ၣ် ဘဉ်တပ်ပင်ဖျါထီၣ် အီဆုံဆုံဖျါဖျါ လာ လံာ်စီဆုံအပူၤန့ၣ်လိ။ ပဏ္ဍိတပုဂံလှ တပ်အိၣ်ဖျါအတော်မ လာအကါဒိၣ်အစဉ်အနီၤ မ့ၢ်တပ်အုၣ်အသး လာခရံၣ်အဂီၢ် တီတီလိၤလိၤ တဘျီလၢ်လၢ်ဖဲတပ်ခွဲးတပ်ယိၣ်အိၣ်ဒီးပုၤလိၤ။ လိၢ်ကဝီၤ တပ်အိၣ်ဖျါ အိၣ်ဒီးတပ်ခွဲးတပ်ယိၣ် လာလှ ပုၤပုၤ လာကပအသး ပုၤဖျဲးဒီး တပ်မတံာ်တံာ် လာ တပ်အစိကမီၤ မိၢ်ပုၤတခါခါမ့ၢ်ဂ့ၤ, ပုၤတဂၤစုၣ်စုၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤ, တပ်ကရၢကရိတခါလၢ်လၢ်မ့ၢ်ဂ့ၤ န့ၣ်လိ။ ပုၤပတၢ်အဒိၣ်ကတၢ် အထီကတၢ်မ့ၢ်ဝဲ ကစၢ်ခရံၣ် ဒီဖျါ သးစီဆုံ လိ။ တပ်လူပိၣ်ထွဲ ယွှအကလုၢ်ကထါမ့ၢ် တပ်မယကိးတပ် ဒီးတဂၤဘဉ်တဂၤ လာတပ်ဒိဒဉ်ဒုးလိၣ်တပ် လာတပ်ဏ္ဍိတပ်န့ၣ်အဂီၢ် ဒီး တပ်သးခုကစီၣ်အတော်လဲၤထီၣ်လဲၤထီ

အင်္ဂါ လီ၊ လီကဝီတင်အိန်ဖိုင် တခါဘန်တခါန့ၣ် မ့ၣ်ပုၤလၢအဆၢတဲၣ် နီၣ်ထီၣ်နီၣ်တဲၣ် ဒီး တၢ်မၤအကျဲ ဘၣ်ယးဒီး တၢ်မၤသကိးလိၣ်သး အတၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ၊ တၢ်ခဲလၢၣ်ခဲဆ့ ဘၣ်ယးဒီး တၢ်မ့ၢ်တၢ်အိန်ဖိုင်ဖိ၊ တၢ်ပၤတၢ်ဆၢ၊ တၢ်ပၤတၢ်ပြဲး၊ တၢ်သိၣ်ယီၣ်သီယီၣ်တၢ်၊ ဒီး တၢ်သးအိန်မၤဂ့ၤတၢ်တဖၣ်န့ၣ် သန့ၤထီၣ်အသးလၢ တၢ်အိန်ဖိုင်အတၢ်ဘၣ်သး ဒီး တၢ်အိန်ဖိုင်အတၢ်ဆၢတဲၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢ အကဒိၣ်စိလၢခံကတၢ် န့ၣ်လီၤ။ ၁ ကရံၣ်သ့း ၁၁၂၊ မၤတၢ် ၂၀၁၅-၂၈၊ ၁ တံၤမသ့း ၂၁၂၊ ၃၁-၁၃၊ တံၤတူး ၁၅-၉၊ မၤတၢ် ၂၄၁၊ ၄၂။

ပနၢ်လၢ ပုၤစူၢ်တၢ်န့ၣ်တၢ်တဖၣ်အတၢ်အိန်ယုအိန်ဖိးလိၣ်သး လၢတၢ်အိန်ဖိုင်အပူၤ လၢလံၣ်စီဆုံအသီအပူၤ န့ၣ် မ့ၢ်ကစၢ်ခရံၣ်အနီၣ်ခိ န့ၣ်လီၤ။ ၁ ကရံၣ်သ့း ၁၂၁၂၊ ၁၃၊ အးဖးစူး ၁၂၊ ၂၃၊ ၃၁-၆၊ ၄၁၁၊ ၅၂၃၊ ကလိးစဲ ၁၁၈၊ မၤတၢ် ၁၅၁၃-၁၈။

**၁၅. တၢ်ဒီးဘျၢထံဒီးတၢ်အိန်ဘျၢ**

ပစူၢ်ပနၢ်လၢ ခရံၣ်ဖိတၢ်ဘျၢထံ မ့ၢ် ပုၤစူၢ်ပုၤန့ၣ်တၢ်တဂၤ အတၢ်စုၣ်လီၤဘျၢလီၤသးလၢထံအပူၤ ဒ်သိး ကပၣ်ဖျါထီၣ် လၢကျဲလၢသညးသပုၤ ဒီး အပံၤလၢ၊ တၢ်ပနီၣ်လၢအဝဲဘၣ်ထွဲလိၣ်သး ဒီး ပုၤအုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤတၢ်တဂၤလၢ အဘၣ်တၢ်ပုၤထီၣ်လၢ ထုၣ်စုၣ်ညါအလီၤ၊ ဘၣ်တၢ်ခူၣ်လီၤကွံၣ်အိၤ၊ ဒီး ဝဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤ န့ၣ်လီၤ။ ဒီဖျိပုၤအုၣ်က့ၤဒိၣ်က့ၤတၢ်တဂၤအံၤအယိ၊ ပသံဆူတၢ်ဒီးဘး ဒီး ဝဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်လၢသးသမူအသီ လီၤ။ တၢ်ဒီးစုၣ်ဒီးဘျၢထံန့ၣ် ဘၣ်တၢ်မၤအိၤလၢ လီၤကဝီတၢ်အိန်ဖိုင် အတၢ်စိတၢ်ကမီၤအဖီလၢ ဒီး အအံၤတၢ်လၢပုၤကဘၣ်မၤ ဒ်သိးကန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢကကဲထီၣ် တၢ်အိန်ဖိုင်ဖိန့ၣ်လီၤ။

ပနၢ်လၢတၢ်အိန်ဘျၢမ့ၢ် တၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤ ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်သံ ဒီး ပကဘၣ်မၤအိၤတုၤဖဲအဝဲဟဲက့ၤလီၤ။ တချုးပအိန်ဘျၢန့ၣ် ထီၣ်ဘိပကဘၣ်ကွၢ်ထံကွၢ်ဆးလိၣ်က့ၤပသးန့ၣ်လီၤ။ ပနၢ်လၢ လံၣ်စီဆုံပၣ်ဝဲ လုၢ်လၢစီဆုံ တဖၣ် ဒီးတၢ်ဘျၢထံမ့ၢ်တၢ်လၢဟဲဆိလၢအမဲၣ်ညါ ဒီး တၢ်အိန်ဘျၢဟဲလၢအလီၤခဲလီၤ။ ပုၤလၢအိန်ဘျၢခဲလၢၣ် တဖၣ် ကဘၣ်မ့ၢ်ပုၤတဖၣ်လၢဒီးစုၣ်ဒီးဘျၢအသးဝံၤတဖၣ်လီၤ။ မၤတၢ် ၈၃၆၊ ၂၈၊ ၃၉၊ ယိၤဟၣ် ၃၂၃၊ ရီမ့ၤ ၆၃-၅၊ မးသဲ ၃၁၆၊ ကလိးစဲ ၂၁၂၊ ၁ ကရံၣ်သ့း ၁၁၂-၂၈၊ မးသဲ ၂၈၁၈-၂၀၊ မၤတၢ် ၂၄၁-၄၂။

**၁၆. တၢ်လီၤဖး**

ပစူၢ်ပနၢ်လၢ ပကဘၣ်ဒိကန့ၣ်လံၣ်စီဆုံအတၢ်မၤလိၣ် ဒ်သိးပကပၣ်ပသးလီၤလီၤဆီဆီလၢကစၢ်ယွၤအအဂီၢ် ဒီး ပကဘၣ်အိန်လီၤဖးပသးလၢ တၢ်အဲၣ်ဟီၣ်ခိၣ် ဒီး ပတဘၣ်ညိကွံၣ်၊ ဟးသဒၣ်ကွံၣ် ပတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ် ဒီး ပခရံၣ်အတၢ်အိန်ဖိုင်ဘၣ်။ ၂ ကရံၣ်သ့း ၆၁၄-၈၁၁၊ ၁ သးစၢၤလနံ ၁၉၊ ၁၀၊ ၁ တံၤမသ့း ၆၃-၅၊ ရီမ့ၤ ၁၆၁၅၊ ၂ ယိၤဟၣ် ၉-၁၁။

**၁၇. ထံကီၢ်အတၢ်ပၤတၢ်ပြဲး**

ပစူၢ်ပနၢ်လၢ ထံကီၢ်အတၢ်ပၤတၢ်ပြဲးပဒိၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢယွၤယုထၢ လၢပုၤကညိအဂီၢ်ဒီးတၢ်ဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စးလိၣ်သး အဂီၢ်လီၤ။ ပဒိၣ်ပပုၤတဖၣ်န့ၣ် ပကဘၣ်ဘိထုကဖၣ်လၢအဂီၢ်ထီၣ်ဘိ၊ ပကဘၣ်မၤလၢကပီၤအိၤလၢတၢ်သ့ၣ်ညါ မူဒါအပူၤ၊ ဒီး စူၢ်အကလုၢ် မ့ၢ်တၢ်လၢအထီၣ်ဒါပကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်အတၢ်ဘၣ်သးအယိန့ၣ်လီၤ။ ထဲဒၣ် ပကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ် မ့ၢ်ဝဲပဒိၣ်ရှုၣ်သးအတၢ်သ့ၣ်ညါကစၢ် ဒီး စီၤပၤတဖၣ်အစီၤပၤလၢကဟဲက့ၤ န့ၣ်လီၤ။

ရိမ္မာ ၁၃:၁-၅, ၂ ရှိမိအလး ၂၃:၃, ၂ မိၤရှ ၁၈:၂၁, ၂၂, မၤတၢ် ၂၃:၅, မးသဲ ၂၂:၂၁, မၤတၢ် ၅:၂၉, ၄:၁၉, ၂၀, ဒၤနဲးယုလး ၃:၁၅-၁၈.

**၁၈. အံၤစရုလး**

ပစူၢ်ပနၢ်လၢပှၤအံၤစရုလးဖိတဖၣ်မ့ၢ်ပှၤတဖၣ်လၢယွၤယုထၢအိၤလၢတၢ်အၢၣ်လီၤအိၤလီၤအပူၤအစၢၤစၢၤအယၢၣ်ယၢၣ်လီၤ. ဒီးပှၤအံၤစရုလးဖိတဖၣ်ဘၣ်တၢ်မၤလီၤပြဲလီၤပြဲအိၤခီဖျိလၢအတၢ်ဒိကနၣ်တအိၣ်ဒီးအတၢ်သမၤ ခရံၣ်အယိလီၤ. ဒီးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်တၢ်ပၣ်ဖျိက့ၤအိၤ ဖဲဟီၣ်ခိၣ်လီၤစီဆံ့, ဖဲတၢ်အိၣ်ဖျိအစၢၤကတၢၢ်, ဒီးကဘၣ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအိၤဒ်ထံကီၢ်တဘျီ, ဖဲခရံၣ်ဟဲက့ၤ၂ဘျီတဘျီအခါန့ၣ်လီၤ. ၁ မိၤရှ ၁၃:၁၄-၁၅, ရိမ္မာ ၁၁:၁-၃၂, ယယုးစက့ၤလး ၃၅.

**၁၉. တၢ်စိၣ်ထီၣ်ဆူမ့ၢ်ဒီး တၢ်လၢကပိၣ်ထွဲထီၣ်အခဲတဖၣ်**

ပစူၢ်ပနၢ်လၢ တၢ်အိၣ်ဖျိကဘၣ်တၢ်စိၣ်ထီၣ်အိၤဆူမ့ၢ်ဒီး တချုးတၢ်နးတၢ်ဖျိအဆၢကတီၢ်လီၤ. တၢ်အံၤကဲထီၣ်သ့ လၢဆၢကတီၢ်န့ၣ်ရံၣ်တဘျီတဘျီတဘျီလီၤ. ဖဲအကဲထီၣ်အသးအခါန့ၣ် ပှၤလၢအသံလၢခရံၣ်အပူၤတဖၣ်ကဘၣ်တၢ်ဒုးဝဲဆၢထၢၣ်အိၤ လၢနီၣ်ခိၣ်ဒီးလၢကပီၤလီၤ. ဒီးပှၤအိၣ်လၢခရံၣ်အပူၤတဖၣ် ကဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်သါအိၤ နီၣ်ခိၣ်ဒီးလၢကပီၤ လၢတလဲၤခီဖျိဘၣ်တၢ်သံလၢဘၣ်. ဒီး အဝဲသ့ၣ်ခဲလၢကဘၣ်တၢ်စိၣ်ကဖိထီၣ်အိၤဆူတၢ်ဖးဖိ ဒီး ဖဲန့ၣ်ကထံၣ်ဘၣ်ဝဲယွၤ တချုးတၢ်နးတၢ်ဖျိလၢကအိၣ်ထီၣ် ရ နံၣ် အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ၁ သုးစၢၤလနံ ၄:၁၃-၁၈, ၁ ကရံၣ်သ့ ၁၅:၄၂-၄၄, ၅၁-၅၄, ဖဲလဲးပံၤ ၃:၂၀, ၂၁, လံၣ်လီၣ်ဖျါ ၃:၁၀.

ပစူၢ်ပနၢ်လၢတၢ်နးတၢ်ဖျိ, လၢကကဲထီၣ်ဖဲတၢ်စိၣ်ကဖိထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိအဝံၤ, ကကတၢၢ် ဖဲခရံၣ် ဟဲက့ၤလၢတၢ်စိတၢ်ကမိၤ ဒ်သိးကဆူၣ်နီၣ်ဖဲစီၤဒၤဝဲစီၤပၤလီၤပစိၤ ဒီး ကပၤဟီၣ်ခိၣ်အနီၣ်တကထီၣ် ဒီး ကဒုးအိၣ်ထီၣ်အဘီအမုၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ. ဒၤနဲးယုလး ၉:၂၅-၂၅, မးသဲ ၂၄:၂၉-၃၁, လူၤကတၢ် ၁:၃၀-၃၃, ယရှါယါ ၉:၆, ၅, ၁၁:၁-၉, မၤတၢ် ၂:၂၉, ၃၀, လံၣ်လီၣ်ဖျါ ၂၀:၁-၄, ၆.

**၂၀. ပှၤတီၢ်ပှၤလီၤ ဒီး ပှၤအာပှၤသီ**

ပစူၢ်ပနၢ်လၢ ပှၤတီၢ်ပှၤလီၤ ဒီး ပှၤအာပှၤသီ လီၤဆီလိၣ်သး ဒိၣ်ဒိၣ်ယိၣ်ယိၣ်သပှၤကတၢၢ်န့ၣ်လီၤ. ထဲဒၣ်ပှၤလၢအဘၣ်တၢ်ပၣ်တီပၣ်လီၤအိၤခီဖျိစူၢ်ဝဲန့ၣ်ဝဲပကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ် ဒီး ဘၣ်တၢ်ပၣ်စီဆံ့အိၤခီဖျိလၢယွၤအသးစီဆံ့တဖၣ်န့ၣ် ကမ့ၢ်ဝဲပှၤတီၢ်ပှၤလီၤနီၣ်ကီၢ်လၢယွၤပၣ်လုၢ်ပၣ်ပှၤန့ၣ်လီၤ. တဘျီယီ ပှၤလၢတပီၢ်ယၢ်က့ၤအသးတဖၣ် ဒီး ပှၤလၢတစူၢ်တနၢ်တဖၣ်န့ၣ် ကမ့ၢ်ဝဲတၢ်အာတၢ်သီလၢယွၤအမဲၣ်ချဲအပူၤဒီး ကအိၣ်ဘၣ်လၢတၢ်ဆိၣ်အာအဖိလၢန့ၣ်လီၤ. တၢ်လီၤဆီလိၣ်သးခဲအံၤကအိၣ်ဝဲလၢ ပှၤခဲလၢကအကျါ လၢတၢ်သံအပူၤမ့ၢ်ဝဲတၢ်သံဝံၤအခါမ့ၢ်ဝဲဒီး ကတုၤဆူ တၢ်သ့ၣ်မုၢ်သးခုအလီၢ်လၢအိၣ်အစၢၤစၢၤအယၢၣ်ယၢၣ် မ့တမ့ၢ်တၢ်နးတၢ်ဖျိလၢနီၣ်မ့ၢ်အူအပူၤ အစၢၤစၢၤအယၢၣ်ယၢၣ်လီၤ. မၤလကံ ၃:၁၈, ၁ မိၤရှ ၁၈:၂၃, ရိမ္မာ ၆:၁၅, ၁၈, ၁ ယီဟတၢ် ၅:၁၉, ရိမ္မာ ၅:၆, ၆:၂၃, ကတီၤဒီ ၁၄:၃၂, လူၤကတၢ် ၁၆:၂၅, မးသဲ ၂၅:၃၄-၄၁, ယီဟတၢ် ၈:၂၁, လံၣ်လီၣ်ဖျါ ၂၀:၁၄, ၁၅.

## တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဆၢဒိၣ် ၄. တၢ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိ.

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ်ကမ့ၢ်ဝဲ ပှၤစ့ၢ်ပှၤန့ၣ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်, လၢအဒိးစ့ၣ်ဒိးဘျၢအသးလၢထံဝံၤ, လၢအတူၢ်လိၣ်လံာ်စီဆ့ၣ် ဒိတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢအပၤအတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဒိးအတၢ်အိၣ်မ့ၢ်, ဒီး အဘၣ်အသးလၢကဘၣ်တၢ်ပၤအိၣ်လၢတၢ်ဘျၢအံၤ န့ၣ်လီၤ.

### ၁. တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တၢ်အကံၢ်အစီ

ပှၤလၢအကဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိသ့တဖၣ် ကဘၣ်မ့ၢ်ပှၤလၢအအၢၣ်လီၤအိၣ်လီၤအတၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်လၢ ယုၣ်ရှုးခရံၣ် ဒိအမ့ၢ်ပှၤအုၣ်ခိၣ်က့ၤတၢ် ဒီး ယွၤ, ကဘၣ်ဒိးစ့ၣ်ဒိးဘျၢတုၢ်အသးလၢထံ, ဒီး တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်ဒိး သဲၣ်ထိးကမံးတံာ်ကဘၣ်အုၣ်အသးလၢအဂီၢ်, ဒီး တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ကဘၣ်ဟ့ၣ်တၢ်ဖးလၢအဂီၢ်လီၤ. ပှၤလၢအအဲၣ်ဒိး ကဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိ ကဘၣ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အုၣ်ကီၤလၢတၢ်ဆိတလဲဟဲအိၣ်ထီၣ်လၢအသးပှၤ ဒီး ကဘၣ်အုၣ်အသးဘၣ်ယးဒိး အခရံၣ်ဖိတၢ်အိၣ်မ့ၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအသီ ကဘၣ်တၢ်တူၢ်လိၣ်အိၣ်အဂီၢ် တၢ်ဖးကဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အံၤ ဒီး တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိလၢအအိၣ်တဖၣ် ကဘၣ်ဘၣ်အသး သၢပူၤခံပူၤ န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ် ဒီး သဲၣ်ထိးကမံးတံာ် ကသမံသမိး ပှၤပတံထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိ ဒီး ကသံကွၢ် တၢ်သံကွၢ်တဖၣ် ဒိလၢအသိးလီၤ.

- ၁. နစ့ၢ်နန့ၣ်လၢ လံာ်စီဆ့ၣ် မ့ၢ်ယွၤအတၢ်ကတိၤ လီၤတံာ်လီၤဆဲး, ဒီး တၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်န့ၢ်ပၤဘၣ်ယးဒိး တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအကျဲန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ထံၣ်န့ၢ်အိၣ် ထဲဒၣ်လၢလံာ်စီဆ့ၣ်အပူၤ န့ၣ်ခါ.
- ၂. နတူၢ်လိၣ်ခရံၣ်လၢပှၤအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤန့ၣ်ခါ. နဒိးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်မုၢ်သးမုၢ်တၢ်ယူတၢ်ဖိး လၢယွၤခီဖျိခရံၣ်ခါ.
- ၃. ဒ်နမ့ၢ်ပှၤလၢအန့ၣ်ကစၢ်ယုၣ်ရှုးခရံၣ်တဂၤအသိး နဟံးန့ၢ်တၢ်ဒိးဘျၢထံ (စ့ၣ်လီၤဘျၢလီၤလၢထံအဖီလၢလၢာ်လၢာ်ဆ့ဆ့) ဝံၤလံခါ.
- ၄. နကမၤလိတၢ်လၢတၢ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးဆူၣ်ဒ်သိးနကသ့ၣ်ညါနမ့ၢ်ဒိးခရံၣ်ဖိပှၤပၤတၢ်တဂၤအသိး ဒီး နကဟ့ၣ်မၤဘျၢတၢ်ဆူတၢ်ဆီၣ်ထွဲတၢ်သးခုတစီၣ်အတၢ်မၤဒ်ယွၤဒုးဘီၣ်ထီၣ်ညီထီၣ်န့ၣ်အသိးခါ.
- ၅. နတူၢ်လိၣ်မ့ၢ်ဒါတဖၣ်လၢအဘၣ်ထွဲဒိးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အံၤအတၢ်ဘျၢ လၢဘၣ်တၢ်ပၤအိၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိ ခဲလၢာ်အလီၤ လၢတၢ်သးခုတစီၣ်ခါ.

### ၂. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ်အမူဒါ

ဒ်သိးပှၤပတံထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိ ကသ့ၣ်ညါ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ်အမူဒါအဂီၢ်, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ် ဒီး သဲၣ်ထိးကမံးတံာ်ကဟ့ၣ်အိၣ်လၢတၢ်ဘျၢ, ဒီး ပှၤပတံထီၣ်တၢ်အံၤကဘၣ်တူၢ်လိၣ်တၢ်ဘျၢလၢ လံာ်ကွဲးတၢ်ဒိးလၢသးနီၣ်ကီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ်ကယူးလီၤပၤကဲဟ့ၣ်လၢဟ့ၣ်ကပီၤ ဒီး ပၤလုၢ်ပၤပှၤတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ် ဒီး ဘါထုကဖၣ်လၢအဂီၢ် ကိးမုၢ်န့ၣ် ဒီး မၤစၤအိၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတဖၣ် အပူၤ န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကကျဲးစး ပၤယၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်ယူတၢ်ဖိး, ဒီး တဘျီလၢလၢာ် ဖဲအဝဲသ့ၣ်တဘၣ်အသး လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အတၢ်သိၣ်လိမိၢ်ပှၤတဖၣ် မ့ၢ်ဂ့ၤ, တဘျီလၢလၢာ်ဖဲအသးတလီၤပလိၣ်လီၤသး လၢပှၤအဂၤမ့ၢ်ဂ့ၤ, အဝဲသ့ၣ် မိအတယုမၤတံာ်တံာ်, မၤလီၤဖး



တၢ်ရူလိၣ်မုၢ်လိၣ်တၢ်ဂ့ၤ. မ့ၢ်တၢ်မိၣ်အဝဲသ့ၣ် ထုးထီၣ်ကွၢ်အသးလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိ လၢတၢ်ဘျီတၢ်ဘျီတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတက့ၢ်.

**၃. တၢ်ဟးထီၣ်ကွၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိ**

**(က) တၢ်ဟးထီၣ်လၢအကစၢ်ဒၣ်ဝဲ** - တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိလၢအိၣ်ဂ့ၤအိၣ်ဘၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအပူၤ ဃုဝဲလံာ်ပျဲလၢအတၢ်ကစၢ်သ့ၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိကဆၢလီၤလံာ်ပျဲအံၤဆူတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိလၢအဝဲကလဲၤန့ၣ်အိၣ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်ပျဲအံၤတဘျီတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအံၤဆူပူၤအအိၣ် နိသးကလဲၣ်စိၣ်ဝဲအဂီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၤ ကပၣ်ဝဲလၢအအိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤဘၣ်. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိလၢအသးအသးဆူဝဲအဂၤတဖျါၣ် ကမ့ၢ်ဝဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအဖၤမ့ၢ် ခီဖျိလၢတယုတၢ်ပျဲအယိ မ့ၢ်ဂ့ၤ, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိထုးထီၣ်ကွၢ်ဒ်ဘၣ်အီၤလၢစရိမ့ၢ်ဂ့ၤအယိ န့ၣ်လီၤ.

**(ခ) တၢ်ပၣ်ကပၣ်ကွၢ်** - တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ်လၢမၤတၢ်ဒီးဘးဖးဒိၣ် ဒီး တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိသရၣ်ဒီးသဲၣ်ထီး ကမံးတံာ်သိၣ်ယီၣ်တဲပလီၢ်အီၤသန့ၣ်ကတၢ်ဒိကန့ၣ်ဝဲဒီးမၤတၢ်လၢအတဘျီဆူညါတဖၣ်န့ၣ် ကဘၣ်တၢ်ပၣ်ကပၣ်ကွၢ်အီၤလီၤ (တၢ်အံၤဘၣ်တၢ်မၤအီၤဒ် မးသဲ ၁၈:၁၅-၁၇ ပၣ်ဖျါအသးန့ၣ်လီၤ.) တၢ်ကပၣ်ကွၢ်အံၤ ကဘၣ်တၢ်မၤအီၤခီဖျိ တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဖးလၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတၢ်ဖးတၢ်မၤအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဘျီလၢလၢ ဒီး ပှၤဟဲထီၣ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ် ကဘၣ်ဘၣ်အသး သၢပူၤခံပူၤ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအံၤ ကဘၣ်တၢ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါအီၤဖဲညါန့ၣ်န့ၣ်သး တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိ ဒီး တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိလၢအလဲၤကမၣ်ကျဲအံၤ ကဘၣ်တၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါအီၤလၢအဆိခံန့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဂၤလၢလၢလၢ တဟဲထီၣ်ဘါယွၤယံာ်ယံာ်ထာထာတုၤလၢ အကဲထီၣ်လုၢ်လၢတၢ်ဂ့ၢ်ပူၤဖျဲးတအိၣ် ဒီး အမ့ၢ်တဆိၣ်ထွဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိ ယံာ်တန့ၣ်ဘၣ်ဒီး ပှၤအံၤထုးထီၣ်ကွၢ်အသးလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိလၢအတၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲ ခီဖျိအတၢ်မၤဒၣ်ဝဲအယိလီၤ.

**တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဆၢဒိၣ် ၅. ပှၤခိၣ်ပှၤန့ၣ်တဖၣ်**

**၁. ညီန့ၣ်တၢ်လိၣ်ဘၣ်လၢကကဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိခိၣ်န့ၣ်**

ကရၢခဲလၢာ်အခိၣ်န့ၣ်ပၣ်ယုၣ်ဒီးအိၣ်ဘျးန့ၣ်တၢ်မၤလီၤသရၣ်သမါတဖၣ် (၁) ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိလၢအမံၤအသၣ်ဂ့ၤထီၣ်ဘိလၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအပူၤ ဒီး (၂) ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိလၢဟဲဘါယွၤလၢသရိၣ်ထီၣ်ဘိန့ၣ်လီၤ.

**၂. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိသရၣ်**

**(က) တၢ်ပၣ်ဖျါထီၣ်ညီန့ၣ်** - ပှၤတဂၤလၢလၢလၢအတစူၢ်တန့ၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအံၤ အတၢ်န့ၣ်တၢ်ပၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်လၢသးဒီးဖျါၣ် န့ၣ် ကဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိသရၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအံၤတသ့ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

**(ခ) တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တၢ်အကံၢ်အစီ** - ပိၣ်ခွါတဖၣ်လၢအကဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိသရၣ်တဖၣ် ကဘၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တၢ်အကံၢ်အစီတဖၣ်လၢဘၣ်တၢ်ပၣ်ဖျါအီၤလၢ ၁ တံၤမသး ၃:၁-၇ န့ၣ်လီၤ.

**(ဂ) မ့ၢ်ဒါတဖၣ်** - (၁) တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိသရၣ်ကဘၣ်ပၤဆၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအတၢ်ဖးတၢ်မၤခဲလၢာ်လီၤ. (၂) အဝဲကဘၣ်စံာ်တဲၤတဲၤလီၤ ခရံၣ်အတၢ်သးခုကစီၣ် ဒီး ယွၤအတၢ်ကူၣ်တၢ်ဖး န့ၣ်လီၤ. (၃) အဝဲကဘၣ်အံးကွၢ်ပၤဆၢလုၢ်လၢစီဆံၣ်တဖၣ်လီၤ. (၄) အဝဲကဘၣ်သဂၢ်တူၢ်လိၣ်မုၢ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိအသီခဲလၢာ်တဖၣ်ဆူတၢ်ရူလိၣ်မုၢ်လိၣ်လီၤ. (၅) အဝဲကဘၣ်ကွၢ်ထွဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ်လၢတၢ်အိၣ်တၢ်ကွၢ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ကညီၤသးကညီၤန့ၣ်လီၤ. (၆)

အဝဲကဘဉ်သးထီၣ်ထီၣ်ထီၣ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အနီၣ်သးအတၢ်သးစဲၣ်န့ၣ်လီၤ. (ရ) အဝဲကဘဉ်ကရၢကရိတၢ် ဒီး ကဘဉ်ဒုးဆူၣ်ထီၣ်မၤဂ့ၤထီၣ်တၢ် ဒ်သိးတၢ်ဘျုးတၢ်ဘိတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤတဖၣ်ကမ့ၢ်တၢ်အဂ့ၤကတၢၢ်န့ၣ်လီၤ. (၈) အဝဲကမ့ၢ်ကမံးတံၣ်တဖၣ်ခဲလၢၣ်အကရၢဖိ ဒီဖျိလၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်အယိၣ်လီၤ. (၉) တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ် ကမ့ၢ်ဝဲပုၤပၤလီၤဆူၣ်နီၤလၢ တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခဲလၢၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ မ့ၢ်ဘဉ်ယးဒီး တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်အခါမ့ၢ်ဂ့ၢ်, ဖဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်အနီၣ်ကစၢ် တအဲၣ်ဒီးမၤဝဲ ပုၤပၤလီၤဆူၣ်နီၤ ဒ်အဝဲအတၢ်ကူၣ်ဘဉ်ဖးသ့အသိးအခါမ့ၢ်ဂ့ၢ်, အဝဲကဟ့ၣ်လီၤမူဒါဆူၣ် သဲၣ်ထီၣ်ကမံးတံၣ်ဖိတဂၤဂၤအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

**(ဃ) တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်တဖၣ်** - တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်ကန့ၢ်ဘဉ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် လၢကမၤဝဲ တၢ်မူထီၣ်ဂဲၤထီၣ် အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ် လၢအယၢ်ဒီးဟံၣ် တနံၣ်တဘျီ မ့ၢ်လၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဟ့ၣ်ခွဲးဟ့ၣ်ယၢ်လၢ တၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤ ခဲလၢၣ်အဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ် အတၢ်အိၣ်ဘျိးဟးကသူၣ်အကတီၢ် ကပၣ်ယုၣ်ဒီး အိၣ်ဘျိးနံၤ ၂ နံၤ ဒီး နွံအတီၢ်ပူၤနံၤတဖၣ်လၢ အအိၣ်ဝးတရံးမ့ၢ်အိၣ်ဘျိးနံၤ ၂ နံၤအံၤ ဒီး အသီခဲလၢၣ်ခဲဆူၣ်ပၣ်ဖျိၣ် ကအိၣ်ဝဲအါတုၤသ့လၢ အသီ ၂၀ န့ၣ်လီၤ. အနံၤအသီလီၤတံၢ်လီၤဆဲးန့ၣ် ကသန့ၤအသးလၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ် အတၢ်ဘဉ်အသးန့ၣ်လီၤ.

**(င) တၢ်မၤကတၢၢ်ကွံၣ်တၢ်ဘဉ်ထွဲ** - တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ် ဒီး တၢ်အိၣ်ဖျိၣ် အတၢ်ဘဉ်ထွဲလိၣ်သး န့ၣ်ဘဉ်တၢ် မၤကတၢၢ်ကွံၣ်အီၤသ့ဒီဖျိလၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်မ့ၢ်ဂ့ၢ် ဒီး ကဘဉ်တဲဖျါဆိ ၂ လၢ မ့ၢ်တမ့ၢ် တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢ ပုၤခဲခိခဲကပၤဘဉ်အသးအသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤကတၢၢ်ကွံၣ်တၢ်ဘဉ်ထွဲအံၤ ဘဉ်တၢ်တၢ်ပီၤအီၤ သ့ ဖဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဘျီလၢလၢ မ့ၢ်လၢတၢ်ဘိးဘဉ်သ့ၣ်ညါအံၤဘဉ်တၢ်ပၣ်ဖျါ ထီၣ်အီၤလၢသရိၣ်ပျဲၤစီၢ်ခိၣ်အဆိ ၂ နွံအယိ န့ၣ်လီၤ. ပုၤဟဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ် မၤဂၤမၤကျဲၤတၢ်အံၤသ့ ဒီဖျိလၢ ပုၤ သၢပူၤခဲပူၤ ဘဉ်အသးဒီဖျိအဟ့ၣ်တၢ်ဖးအယိလီၤ.

**၃. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်စၢၤ**

**(က) တၢ်ကိးထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်စၢၤတဖၣ်** - ဖဲတၢ်လိၣ်မ့ၢ်ဟဲအိၣ်ထီၣ်လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်စၢၤအယိ, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ် ဒီး သဲၣ်ထီၣ်ကမံးတံၣ်ကသမံးသမိး ပုၤလၢအဒီးယုၣ်ထၢအသး ဒီး ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဘဉ်အသးဒီး ကပၣ်ဖျါထီၣ်အီၤဆူၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးပုၤအံၤကကဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်စၢၤအဂီၢ် ပုၤလွံၣ်ပူၤသၢပူၤ ကဘဉ်ဘဉ်အသးဒီဖျိအဟ့ၣ်တၢ်ဖး ဖဲတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဘျီလၢလၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်စၢၤတဖၣ် အိၣ်ဒီးအခွဲးအယၢ်လၢကဒီးန့ၢ်ဘဉ် တၢ်အိၣ်ဘျိးကသူၣ်ကသီအဆၢကတီၢ် တနံၣ်တဘျီ တအါန့ၣ် ၂ နွံဘဉ်လီၤ.

**(ခ) မူဒါတဖၣ်** - တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်စၢၤတဖၣ် ကဘဉ်ဟံးန့ၢ်မူဒါဒီဖျိ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကဘဉ် တၢ်ပၤဆူၣ်ရဲၤကျဲၤအီၤလၢ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်အဖီလၢလီၤလီၤ ဘဉ်ယးဒီးအမူအဒါန့ၣ်လီၤ.

**(ဂ) တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်တဖၣ်** - တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်စၢၤအိၣ်ဒီးတၢ်သဘျုးလၢကဟးထီၣ်တၢ်မၤ ဒီဖျိအဒုးသ့ၣ်ညါ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဆိ ၂ နွံ မ့ၢ်တမ့ၢ် ဒ်ခဲဒီယၢ်ဘးအတၢ်ဘဉ်သးအသိးန့ၣ်လီၤ. တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သရၣ်စၢၤ ဘဉ်တၢ်ထုးထီၣ် ကွံၣ်အီၤလၢတၢ်မၤသ့ ဒီဖျိ ပုၤဟဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ် ဘဉ်အသး သၢပူၤခဲပူၤ လၢတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဖး မ့ၢ်လၢ တၢ်ဘိးဘဉ်သ့ၣ်ညါဘဉ်ယးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤဘဉ်တၢ်ပၣ်ဖျါထီၣ်အီၤ ၂ နွံ လၢအိၣ်ဘျိးအနံၤတနံၤဘဉ်တနံၤစ့ၣ်စ့ၣ် အယိ န့ၣ်လီၤ.

၄. သဲဉ်ထီးတဖၣ်

(က) တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တၢ်အကၢ်အစီ - ပိၣ်ခွါတဖၣ်လၢအကကဲထီၣ်သဲဉ်ထီးတဖၣ် ကဘၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တၢ်အကၢ်အစီတဖၣ်လၢဘၣ်တၢ်ပၣ်ဖျါအီၤလၢ ၁ တံၤမသ့း ၃း၁-ရ ဒီး မၤတၢ် ၆း၃ န့ၣ်လီၤ.

(ခ) တၢ်ယုထၢ - သဲဉ်ထီးကမံးတံၣ် ကယုထၢဝဲသဲဉ်ထီး ဒီး အတၢ်မၤအကတီၢ် ကယံၣ်ဝဲ ၃ န့ၣ်လီၤ. တနံၣ်တဘျီ တၢ်အိၣ်ဖျါအပူၤန့ၣ် ထီၣ် အစ့ၤကတၢ် သဲဉ်ထီး ၂ ဂၤကဘၣ်တၢ်ယုထၢအီၤလီၤ. သဲဉ်ထီးခဲလၢၣ်ခဲဆ့ ကအိၣ်ဝဲ ရ ဂၤန့ၣ်လီၤ.

(ဂ) မူဒါတဖၣ် - သဲဉ်ထီးတဖၣ် ကဟံးန့ၣ်သကိးမူဒါ လၢတၢ်အိၣ်ဖျါသရၣ် ဘၣ်ယးဒီး တၢ်အိၣ်ဖျါဖိတဖၣ် အနီၤသးအတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ခွါအဂီၢ် ဒီး ကဆိကမိၣ်စၢတၢ်ဘၣ်ယးဒီး ပှၤပတံထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျါဖိ ဒီး ပှၤယုလံၣ်ပျဲတဖၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကမၤစၢတၢ်အိၣ်ဖျါသရၣ်လၢ သရိၣ်ပျဲစီၣ်ခိၣ်အတၢ်ပီးတၢ်လီတဖၣ် ဒီး ကမ့ၢ်ဝဲ တၢ်ထုကဖၣ်ကရၢအခိၣ်န့ၣ် ဖဲတၢ်အိၣ်ဖျါသရၣ်တအိၣ်ဘၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. ပှၤတဂၤလၢလၢတဖၣ် တစူၢ် တန့ၣ်ဝဲ တၢ်အိၣ်ဖျါအတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်လၢဘၣ်တၢ်ပၣ်ဖျါအီၤဖဲလံၣ်ဘျါအံၤအပူၤန့ၣ် မိအသုတထီၣ်လၢ သရိၣ်ပျဲစီၣ်ခိၣ်တဂ့ၤန့ၣ် တက့ၢ်. တၢ်အိၣ်ဖျါအကရၢကမံးတံၣ်တခါလၢလၢန့ၣ် မိအသုတကွဲမုၣ် ပှၤတဂၤလၢလၢ လၢတၢ်အိၣ်ဖျါအပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ အပျီပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ မ့တမ့ၢ်ဘၣ်လၢ အယုဆိတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဆူတၢ်အိၣ်ဖျါ သရၣ် ဒီး သဲဉ်ထီးတဖၣ်လၢ တၢ်ယုးယိၣ်ပၣ်ကဲအပူၤန့ၣ် တက့ၢ်. အဝဲသ့ၣ်ကမၤသကိးတၢ်လၢ တၢ်အိၣ်ဖျါ သရၣ်ဘၣ်ယးဒီး တၢ်လဲၤအိၣ်သကိး တၢ်အိၣ်ဖျါဖိတဖၣ်, တၢ်ကဟုကယၢ်ပှၤဆါတဖၣ်, ပှၤလိၣ်တၢ်မၤစၢတဖၣ်, ဒီး တၢ်အိၣ်ဖျါဖိတဖၣ်လၢအိၣ်လၢတၢ်ကိၢ်တၢ်ဂီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကမၤစၢတၢ်လၢတၢ်အိၣ်ဘျီခိၣ်ဖျါတၢ်နီၤ လီၤဘျီဒီး လၢ တၢ်ဘျါထံအတၢ်ဘျီတၢ်ဘါတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဖျါသရၣ် ကမၤစၢတၢ် တၢ်ဘိးဘၣ်ရၤလီၤတၢ်ကစီၣ်ဘၣ်ယးဒီး တၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်သးခုကစီၣ်, တၢ်ဆီၣ်ထွဲပှၤစိၣ်တၢ်သးခုကစီၣ်, ဒီး တၢ်အိၣ်ဖျါတၢ်သံကျဲ အတၢ်ရဲၣ်လီၤကျဲၤလီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သဲဉ်ထီးတဖၣ် ကပၣ်ယုၣ်လၢ ပှၤပၤစုလီၣ်ခိၣ်ခိၣ် အကမံးတံၣ် ဒီး ဖိတၢ်အိၣ်ဖျါအတၢ်န့ၣ် ဒီး ကီၢ်ရၣ်အတၢ်ပၤတၢ်ပြးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီအိၣ်အသိး, ကပၣ်ဝဲ တၢ်အိၣ်ဖျါအစုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအဖိးသဲးအပူၤဒီး ကပၤစၢ တၢ်အံးထွဲကွၢ်ထွဲ တၢ်စူးကါ တၢ်အိၣ်ဖျါအစုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်တဖၣ် ဒီး အတၢ်ပီးတၢ်လီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကကွၢ်ထွဲပၤစၢ တၢ်ကတိၣ်ကတီၤ ဒီး တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ် စုတိၣ်ပၣ်လၢအလၢလိၣ်ဝဲ ဒီး ကပၤဆုာ်ကွၢ်ထွဲ တၢ်ဟ့ၣ်လီၤစုတဖၣ် ဒီး တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအဂၤ တဖၣ် ဖိတၢ်အိၣ်ဖျါဟ့ၣ်အီၤမူဒါအသိးန့ၣ်လီၤ. ကမံးတံၣ် သမံသမိးတၢ် ဒီး ဟ့ၣ်စိကမီၤဟ့ၣ်ခွဲးဟ့ၣ်ယၢ် တၢ်လၢၣ်တၢ်စ့ၤလၢအတအိၣ်ပၣ်စၢလၢတၢ်အိၣ်ဖျါအစုတိၣ်ပၣ်အပူၤ, လၢတအါန့ၢ် ဒီလၢၣ် ၁,၀၀၀ သ့, လၢပှၤပၤစုကဘၣ်ဟ့ၣ်လီၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤပၤစုန့ၣ် ကမံးတံၣ် ကိးသမံသမိးအီၤသ့န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ် ကပၣ်ယုၣ်လၢ ပျဲစီၣ်ခိၣ်ကမံးတံၣ်န့ၣ် လီၤ. တနံၣ်တဘျီတၢ်အိၣ်ဖျါဝံၤတဘျီယီၤန့ၣ် တၢ်အိၣ်ဖျါသရၣ်ကကိးအီၤ ဖိသိး အကကရၢကရိသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကယုထၢ အပှၤပၤလီၢ်ဆ့ၣ်နီၤ ဒီး အနဲၣ်ရွဲၣ်အတၢ်ကစၢ် ဒီး ကပၣ်လီၤကမံးတံၣ်တဖၣ်လီၤ.

၅. သဲဉ်ထီးမုၣ်တဖၣ်

(က) တၢ်ယုထၢ - သဲဉ်ထီးမုၣ်ကအိၣ် ၄ ဂၤလီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်တၢ်ယုထၢအီၤခိၣ်ဖျါ တၢ်ဖိၣ်စးခိတၢ်ဖး ဖဲ တနံၣ်တဘျီတၢ်အိၣ်ဖျါ ဒီး အတၢ်မၤအကတီၢ်ကယံၣ်ဝဲ ၂ န့ၣ်လီၤ. တနံၣ်တဘျီ တၢ်အိၣ်ဖျါအပူၤန့ၣ် ထီၣ် အစ့ၤကတၢ် သဲဉ်ထီးမုၣ် ၂ ဂၤကဘၣ်တၢ်ယုထၢအီၤလီၤ.

(ခ) မူဒါတဖန် - သဲဉ်ထီးမုဉ်တဖန် ကဘဉ်မၤစၢတၢ်အိဉ်ဖျိဉ်သရဉ် ဒီး သဲဉ်ထီးတဖန် လၢ တၢ်လဲၤအိဉ်သကိး ပှၤဆူးပှၤဆါ, တၢ်ကဟုကယၢ်ပှၤလိဉ်တၢ်မၤစၢတဖန်, ဒီး တၢ်လူၤပိဉ်မၤထွဲတၢ်အိဉ်ဖျိဉ်လုၢ်လၢ်တဖန် န့ဉ်လီၤ. အဝဲသ့ဉ်ကဘဉ်ကတဲဉ်ကတီၤ တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤတဖန်လၢ ခရံဉ်ဖိတၢ်ရူၤလိဉ်မုဉ်လိဉ်လၢတၢ်အိဉ်ဖျိဉ်အပူၤ ဒီး တၢ်တူၢ်လိဉ်မုဉ်ပှၤဟဲသမ့ၤကတီၤတၢ်တဖန်န့ဉ်လီၤ.

**၆. ပှၤကွဲးလံဉ်စရူ**

(က) တၢ်ဃုထၢ - ပှၤကွဲးလံဉ်စရူ ဒီး ပှၤမၤစၢတၢ် ကဘဉ်တၢ်ဃုထၢထီဉ်အိၤ ဖဲတနံဉ်တဘျီတၢ်အိဉ်ဖျိဉ် ဒီး အတၢ်မၤကတီၢ်ကယံဉ်ဝဲ ၁ နံဉ်လီၤ.

(ခ) မူဒါတဖန် - ပှၤကွဲးလံဉ်စရူ ကဘဉ်ကွဲးနီဉ်ကွဲးယါတၢ်လၢအဘဉ် ဖဲတၢ်အိဉ်ဖျိဉ်အိဉ်အခါ, ပၢ်ဃုဉ်ဒီး တၢ်တူၢ်လိဉ်ဒီးတၢ်ထူးထီဉ်တၢ်အိဉ်ဖျိဉ်ဖိတဖန် ဒီး အဝဲသ့ဉ်အိဉ်ဆိးလီၢ်တဖန်, တၢ်ဟ့ဉ်လီၤ လံဉ်ထူးထီဉ်တၢ်အိဉ်ဖျိဉ်ဖိလၢ တၢ်အိဉ်ဖျိဉ်ဟ့ဉ်ခွဲးဟ့ဉ်ယၢ်ပၢ်စၢ, တၢ်ပၤဆှၢတၢ်ဆဲးကျဲးကျဲးသဲး, တၢ်ပၤယၢ် ဒီး တၢ်ထၢန့ဉ်လံဉ်ပရၢတဖန်, လံဉ်ပၢ်ဖျါတဖန်, ဒီးလံဉ်လဲဉ်အၤတဖန် ဆူ လံဉ်တြံၤအပူၤန့ဉ်လီၤ. ဖဲအဝဲ အတၢ်မၤကတီၢ်ဒီး ကဘဉ်ဟ့ဉ်လီၤ ပှၤကွဲးလံဉ်စရူအသီလၢ လံဉ်, လံဉ်တြံၤ, ဒီး လံဉ်လဲဉ်အၤတဖန် န့ဉ်လီၤ.

**၇. ပှၤပၤစု**

(က) တၢ်ဃုထၢ - ပှၤပၤစုဒီးပှၤမၤစၢတၢ်ကဘဉ်တၢ်ဃုထၢအိၤလၢတနံဉ်တဘျီတၢ်အိဉ်ဖျိဉ်အပူၤ ဒီး အတၢ်မၤကတီၢ်ကယံဉ် ၁ နံဉ်န့ဉ်လီၤ.

(ခ) မူဒါတဖန် - ပှၤပၤစု ကဘဉ်မၤနီဉ်မၤယါဟံးယၢ် တၢ်တူၢ်လိဉ်စု ဒီးတၢ်ဟ့ဉ်လီၤစု အတၢ်ကွဲးနီဉ်တဖန် လီၢ်တံၢ်လီၢ်ဆဲးထံထံဆဲးဆဲးလီၤ. ပှၤပၤစုဒီးပှၤမၤစၢတၢ် ကဝံၢ် ဒီး ကွဲးနီဉ်ကွဲးယါ စုမၤဘျီတဖန်ခဲလၢ် လၢ တၢ်အိဉ်ဖျိဉ်အဂီၢ် လီၤ. ဖဲပှၤမၤစၢတၢ်မ့ၢ်တအိဉ်အခါ သဲဉ်ထီးတဂၤကၤ ကဟံးန့ဉ်အမူဒါ ဘဉ်ဃးဒီး တၢ်ဝံၢ် တၢ်ကွဲးနီဉ်ကွဲးယါ စုမၤဘျီတဖန်န့ဉ်လီၤ. ပှၤပၤစု ကဘဉ်ပၢ်ဖျါထီဉ်လံဉ်ပၢ်ဖျါဆူ တၢ်အိဉ်ဖျိဉ် ၃ လါတဘျီ မ့တမ့ၢ် ဖဲဒဉ်တဘျီလၢ်လၢ်ဖဲတၢ်အိဉ်ဖျိဉ်မၤအိၤအခါန့ဉ်လီၤ.

**၈. ပှၤတူၢ်လိဉ်တမ့ၢ်**

ပှၤတူၢ်လိဉ်တမ့ၢ် ၅ ဂၤ ကဘဉ်တၢ်ဃုထၢအိၤတနံဉ်တဘျီန့ဉ်လီၤ. အဝဲသ့ဉ်ကဃုထၢ ပှၤတူၢ်လိဉ်တမ့ၢ်အခိဉ် န့ဉ်လီၤ. ပှၤတူၢ်လိဉ်တမ့ၢ်အခိဉ် ကဟ့ဉ်မူဟ့ဉ်ဒါလၢတၢ်မၤစၢလၢအလိဉ်တဖန်အဂီၢ် ဒီး ကကတီၤတၢ်ပီဉ်သး လၢတၢ်အိဉ်ဖျိဉ်သရဉ်ဖဲတၢ်ဂ့ၢ်ကီၤဟဲအိဉ်အခါလီၤ. ပှၤတူၢ်လိဉ်တမ့ၢ်တဖန်ကဘဉ်မၤစၢ ပှၤဟဲထီဉ်ဘါယွၤတဖန် လၢကဆုဉ်နီၤ ဒီး ကဘဉ်မၤလီၤတံၢ်လၢအဝဲသ့ဉ်အိဉ်ဒီးလံဉ်ကစီဉ်အိဉ်ဒီးတၢ်ဘါတၢ်ရဲဉ်လီၤကျဲးလီၤ ဒီး လံဉ်သးဝံဉ်တဖန် န့ဉ်လီၤ. အဝဲသ့ဉ်ကဘဉ်မၤစၢတၢ်ဒိးသိးပှၤဟဲထီဉ်ဘါယွၤတဖန် ကဟဲဘါဘဉ်တၢ်လၢ တၢ်သ့ဉ်မုဉ်သးမုဉ်အပူၤ န့ဉ်လီၤ. အဝဲသ့ဉ်ကဘဉ်ထၢတၢ်မၤဘျီဒီး ကဘဉ်ကွဲးနီဉ် ပှၤဟဲအနီဉ်ဝံၢ် ဖဲတၢ်အိဉ်ဖျိဉ်အိဉ်တဘျီလၢ်လၢ်လီၤ.

**၉. အိတ်ဘွဲ့နံတင်မလိကိုခိတ်**

အိတ်ဘွဲ့နံတင်မလိကိုခိတ် ဒီး ပှမလစာတင် ကဘတ်တင်ယုထာအိတ် လာတနံတဘျီတင်အိတ်ဖျိတ်အပူဒီး အတင်မလကတိတ်ကယံဝဲ ၁ နံနံလီ. အိတ်ဘွဲ့နံတင်မလိကိုခိတ် ကဘတ်ပာဆှာ တင်ကရကရိထိတ်တင် ဒီး တင်ဖဲတင်မလဘတ်ယးဒီးအိတ်ဘွဲ့နံတင်မလိနံလီ. အဝဲဒီးသရန်သမာတဖန်ဒီးကိုခိတ်နံအဂတဖန် ကယုထာထိတ် သရန်အသိတဖန် ဒီး ခိတ်နံအဂတဖန်နံလီ. ကိုခိတ် ကဘတ်ပပ်ဖျါထိတ် တင်မလိ အလံင်အလံင်တဖန်, သရန်သမာတဖန်, ဒီး ခိတ်နံတဖန်လာ ဘတ်တင်ယုထာအိတ်တဖန် ဆူတင်အိတ်ဖျိတ်သရန် ဒီး သဲင်ထီးပာဆှာတင်ကမ်းတံင် ဒီး ကဘတ်ဟံးနံအဝဲသ့အတင်ဘတ်သးနံလီ. အိတ်ဘွဲ့နံကိုခိတ်စာ ကမတင်ဖဲ ကိုခိတ်အိတ်အဆာကတိတ်နံလီ.

**၁၀. ကမ်းတံင်တဖန်**

**(က) တင်ဟုတ်ကူညီယုထာဆှာထိတ်ပှအမံကမ်းတံင်** - တင်ဟုတ်ကူညီယုထာဆှာထိတ်ပှအမံကမ်းတံင်ကအိတ်ဒီး ကမ်းတံင်ဖိ ၅ ဂလကဘတ်တင်ယုထာအိတ်လာ တင်အိတ်ဖျိတ် ဖဲ သာလိတဘျီအတင်အိတ်ဖျိတ် သာဘျီတဘျီ လာတနံအတိတ်အပူ နံလီ. အဝဲသ့အမူအဒါမုဝဲ တင်ကတံင်ကတိတ်ပှအမံစရိတဖန် လာအဟဲထွေးထိတ်လာတင်အိတ်ဖျိတ်ဖိတဖန် အစရိအပူ လာအကြားဒီးခိတ်နံမူဒါတဖန်နံလီ. ကဘတ်သမံသမိပှတဂလလင်လင်လာအဆှာနံဝဲအမံ ဒီး ကဘတ်မလီတင်လာ အဝဲသ့ အဲဒီးမယွှာ အတင်ဖဲတင်ယုထာအမူမုဟဲအိတ်ဘတ်ဖုးအယိလီ. ကမ်းတံင် ကကျဲးစာယုထာ ပှ ၃ မှတမု ၄ ဂလ လာမူဒါအလိတ်ခါအဂီ, ဒီး ကဒူးသ့ညါတင်အိတ်ဖျိတ်လာမံတဖန်အံ လာအဆိတနွံ တချူးတင်ယုထာအမူ နံလီ. ကမ်းတံင် ကဘတ်ကတံင်ကတိတ် တင်ဖးစးခိတ်တဖန် လာကဘတ်တင်ယုထာအိတ်လာတင်ဖးအမူနံလီ. ကမ်းတံင်အံတကြိဆာတင်ယုထာလာအဟဲအိတ်ထိတ်လာတင်အိတ်ဖျိတ်အပူဘတ်.

**(ခ) ပျဲစိတ်ခိတ်ကမ်းတံင်** - တင်အိတ်ဖျိတ်သရန်အလိတ်မုဂီလီဟိတ်အယိ တင်အိတ်ဖျိတ်သရန်အသိ ကဘတ်တင်ယုထာ အိတ်အဆိကတင်ဖဲအသ့နံလီ. ကမ်းတံင် ကဘတ်ဆဲးကျာ ပိတ်ခွါလာအကြားဒီးမူဒါအံ ဒီး ကဘတ်ကွဲမုဒ်အိတ် လာကဟဲစံင်တဲတဲလီတင် ဖဲညီနံတင်ဘုတ်တင်ဘါ တဘျီ မှတမု အါနံတဘျီ လီ. ကမ်းတံင် ကဘတ် အုတ်ခိတ်ပပ်ဖျါထိတ် ပှလာအကြားတဖန် တဂလဝဲမးတဂလ လာတင်အိတ်ဖျိတ်ကတူလိတ် တတူလိတ်အဂီ လီ. တင်ယုထာအမူကဘတ်တင်ဘီးဘတ်သ့ညါအိတ် အဆိကတင်ဖဲအသ့ ဒီး တဘတ်စှာနံ တင်ဆာကတိတ်လာ လဲပှကွဲ လာမုအိတ်ဘွဲ့နံဟါခိတ်ဘါ တုလင် လာခဲတနွံမုအိတ်ဘွဲ့နံဟါခိတ်ဘါ အဘတ်စာ ဘတ်နံလီ. ပျဲစိတ်ခိတ်ကမ်းတံင် ကဘတ်ဆှာထိတ် ပှဒီးယုထာလီသးအမံ ဆူတင်အိတ်ဖျိတ်ဖိတဖန်အအိတ် လာကဟုတ်တင်ဖး အဂီလီ. တင်အိတ်ဖျိတ်ဖိတဖန် ကဘတ်ကွဲ “ဘတ် (yes)” ဖဲအဘတ်အသးဒီး, “တဘတ်(no)” ဖဲတဘတ်အသး နံလီ. ဒ်သီးတင်ယုထာအမူအံကကဲထိတ်ထိတ်ဘးအဂီ တင်လိတ်ဘတ်လာ တင်အိတ်ဖျိတ်ဖိလာအဟုတ်တင်ဖးသ့ လွဲပှသပှကဘတ်ဟဲထိတ် တင်ယုထာအမူအံနံလီ.

**တင်သိတ်တင်သိအဆာဒိတ် ၆. ပှထိတ်တင်အိတ်ဖျိတ်ကဘတ်အိတ်ဝဲအစှာကတင်လာတင်ပပ်နီအိတ်**

လာ တင်အိတ်ဖျိတ်ခဲလင်အပူနံ, တင်အိတ်ဖျိတ်ဖိလာအအိတ်ဆိလာ လိတ်တတိတ်အံ (၂၅ မံးလင်အတိတ်ပှ) လာ အသး ၁၅ နံ ဒီး ဆူအဖိခိတ်, ၂၅ မုးကယ, မုဝဲနီဂံအစှာကတင်လာတင်ပပ်နီအိတ်လာ ကဘတ်ဟဲထိတ် တင်အိတ်ဖျိတ်ဒ်သီးတင်ဆာတံင်ကဖိးသဲစးအဂီလီ.

**တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဆၢဒိၣ် ၈. တၢ်ဘျၢလၢအပၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လုၢ်လၢတၢ်မၤသ့ၣ်မၤသး**

ရီၤဘၢးထံ တၢ်ဘျၢလၢအပၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လုၢ်လၢတၢ်မၤသ့ၣ်မၤသး ကမ့ၢ်ဝဲတၢ်လၢ အနဲၣ် တၢ်ဖဲးတၢ်မၤလုၢ်လၢ လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ခဲလၢၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

**တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဆၢဒိၣ် ၉. တၢ်လၢအလိၣ်လၢတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဖးအဂီၢ်**

တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိတဖၣ်လၢအမံၤအသၣ်ဂ့ၤတဖၣ် လၢအသးအိၣ် ၁၅ နံၣ်ဒီးအဖီခိၣ် အိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ကဟ့ၣ်တၢ်ဖး လၢတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အပူၤလီၤ. သန့ကတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဖး တဘၣ်တၢ်ပျဲအီၤ ဖဲတၢ်ယုထာသဲၣ်ထီၤ ဒီး တၢ်မၤတၢ်ဖဲးတၢ်မၤသဲးလၢအဘၣ်ထွဲဒီးပဒိၣ်ဘၣ်. လၢတၢ်ခဲမံၤအံၤအဂီၢ်န့ၣ် ကီၢ်ရှ့ၣ်တၢ်ပၤတၢ်ပြဲး တပျဲပျဲအသးစ့ၤန့ၢ် ၂၁ နံၣ် ဟ့ၣ်တၢ်ဖးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

**တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဆၢဒိၣ် ၉. တၢ်ဘျီဘၣ်မၤဂ့ၤထီၣ်တၢ်**

တၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဘျီဘၣ်မၤဂ့ၤထီၣ်အီၤသ့ ဒီဖျိ တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဖိလၢအဟဲထီၣ်တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တဖၣ် ဘၣ်အသး သၢပူၤခံပူၤ, ဖဲတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဘျီအံၤ ဘၣ်တၢ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါအီၤ လၢညီန့ၢ်တၢ်ဘျီဘၣ်ဘါ ခံဘျီ အပူၤ လၢ တချုးတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အိၣ်ဝဲလံၢ်န့ၣ်အကတီၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

လံၤအံၤဘၣ်တၢ်ဘျီဘၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ  
လါယုၤလံ ၂၀၁၃